
Imunitetni odredi. 
Nekateri državni poslanci razžalijo zunaj 

zbornice to ali ono osebo; a sodnija sme pre
ganjati poslanca še le potem, kedar je k temu 
dovoljenje dala poslanska zbornica. Obstoji pa 
poseben odsek poslancev državnega zbora, ka
teri presoja, ali se naj poslanec izroči sodnij
skemu preiskovanju ali ne. Ta odsek se ime
nuje: imuni te tni . Ta odsek je predložil 
zbornici, naj se sodišču izroči poslanec grof 
Sternberg. Tega poslanca je v nekem časniku 
razžalil židovski dopisnik Penižek. Grof Stern
berg ga sreča v zborničnem poslopju ter mu 
odmeri par gorkih za ušesi. Penižek išče sod
nijske pomoči. Vsenemški poslanec Hauck se 
je pa pregrešil mnogo hujše. Hauck je v svo
jem protostantov8kem časniku grdo sramotil 
presveto Rešnje telo. Državni pravdnik zahteva 
od poslanske zbornice, naj se mu izroči ta 
grdi poslanec. Imunitetni odsek je po večini 
glasov sklenil, vgoditi tej pravični zahtevi. 
A gotovo se bojo vsenemški in socijaldemo
kraski poslanci ustavljali v zbornici, izročiti 
svojega pajdaša sodniji. Vsaj so se temu 
ustavljali že v odseku njihovi pristaši. 

Proč od Ogrske! 
Vsled novih državnozborskih volitev na 

Ogrskem je ondi zdaj v večini tista stranka, 
ki bi rada takoj dosegla, da se Ogri popolnoma 
ločijo od Avstrije, toraj, da imajo Ogri od naše 
avstrijske popolnoma ločeno ogrsko vojno, svoj 
lastni denar, da se pobira na Ogrski meji ca
rina za stvari, ki se tje uvažujejo. Ogri in 
Avstrijci bi imeli le še skupnega vladarja. Ker 
toraj Ogri delajo na to, da se ločijo od Avstrije, 
se je dozdevalo primerno nemško narodni stranki 
v avstrijski poslanski zbornici, da je po dr. 
Deršati vložila tale predlog: „naj se izvoli od

Državni zbor. 



sek 48 članov, kateri prevdari vse naše državne 
razmere in nasvetuje zbornici vse to, kaj mo
ramo storiti v Avstriji v slučaju, če pride do 
ločitve z Ogri. Dne 14. marca je dr. Deršata 
vtemeljil ta predlog in se je o njem obširno 
razpravljalo. Če se ločimo od Ogrov, bomo pri 
tem le imel i dobiček . Dokazano je, da mi 
v gotovem denarju vsako leto za Ogre pla
čujemo pri skupnih zadevah po 50 milijonov 
več, kakor bi bilo treba. Mažari pa za to do
broto, katero vživajo od Avstrije, surovo ravnajo 
s tamošnjim prebivalstvom. Nemcev, Slovakov, 
Slovencev, Hrvatov, Rusinov in Rumunov je 
mnogo več na Ogrskem, kakor Mažarov; a ti 
nemažarski narodi nimajo sploh nobene pravice. 
Mažari že komaj čakajo, da Slovani zginejo 
iz ogrske zemlje. Izmed 400 državnih poslan
cev so pri zadnjih volitvah komaj nemažarski 
narodi spravili v državni zbor 11 svojih mož. 
— Kako so si pa pridobili Mažari takšno oblast 
ne le nad ogrskimi nemažarski mi narodi, am
pak sploh nad celo našo monarhijo? Po ne
srečni vojski med Avstrijo in Nemčijo 1.1866 
se je poklical v Avstrijo saksonski nemški baron 
Beust. ki je Ogrom podelil vse pravice, katere 
so zahtevali. Takrat so imeli v d u n a j s k i 
poslanski zbornic i velikansko večino 
nemški liberalci, ki so pa k vsemu prikimali, 
kar je predlagal ta nemški baron Slovenci so 
se z vso močjo upirali razdelitvi Avstrije v dve 
polovici; toda brez vspeha. Kar so zakrivili 
Nemci 1. 1867, to pobijajo zdajšnji avstrijski 
liberalni Nemci. Toda p r e p o z n o j e ! Kar 
smo Avstrijani Ogrom do zdaj plačevali prav 
po nepotrebnem, to je zgubljeno za vselej, če
ravno je eden izmed nemških govornikov pri 
tej razpravi zaklical, „da nam morajo Mažari 
vse zopet povrniti; potem naj hodijo z Bogom!" 

Razmere med Avstrijo in Ogrsko. 
Razprava o predlogu poslanca dr. Deršata, 

da se izvoli poseben odsek 48 članov, ki naj 
presodi položaj med Avstrijo in Ogrsko in 
predlaga zbornici, kaj se naj ukrene, še ni 
končana. Govorniki vseh strank se oglašajo 
k besedi in očitajo Mažarom vse krivice, katere 
je pretrpela Avstrija v dobi od 1867, kar se 
je sklenila prva pogodba med obema državnima 
polovicama. Mi smo plačevali, Ogri pa koman
dirali. Krščanski social. Axman je omenjal, 
da je bil prvi dr. Lueger, ki je 1. 1892 opo
zarjal na v nebo kričeče krivice, katere mi 
Avstrijci prenašamo radi Ogrske nagodbe. Toda 
v avstrijski zbornici ni smel takrat nikdo kaj 
očitati Ogrom. Čisto prav, če se ločimo od njih, 
kar oni sami tako glasno zahtevajo; Avstrijci 
bomo samo le na dobičku. Potem ne bojo več 
uvažali Ogri svoje živine, svojega žita in 
vina v Avstrijo brezplačno, kakor do sedaj. 
Slovenski poslanec dr. Š uš terš ič je dokazo
val, da Ogri niti resno ne mislijo na to, da bi 
se ločili od Avstrije, če tudi kričijo tako. Če 
hočejo imeti lastno vojno, bojo vsaj po 100 
milijonov kron več za njo plačevali, kakor 
danes. Kaj bo pa potem z Bosno in Herce
govino? AvstroOgrske monarhije več ne bo, 
kateri je izročila Evropa ob svojem času upravo 
teh dveh turških pokrajin. Pogodba med Av
strijo in Ogrsko je bila nesrečna za nas, ker 
je bil vedno avstrijski cesar pod pokrovitelj
stvom ogrskega kralja; kar so Ogri velevali, 
to se je zgodilo nam na škodo. Mi terjamo 
toraj popolno enakopravnost z Ogri ali pa 
ločitev od njih. 

Proračunski odsek 
pretrese precej pridno državni proračun za leto 
1905. Želijo, da 'konča svoje delo do velike 
noči; po praznikih bi se pečala ž njim po
slanska zbornica. Te dni se bo v tem odseku 
rešilo tudi vprašanje o ce l j sk ih nemško
s lovensk ih spodnje  gimna z i j sk i h 
raz red ih . Leta 1902 je poslanska zbornica 
z večino 33 glasov sklenila, da spodnja gimna
zija mora ostati v celjskem mestu. Žal, da so 

. se dali nekateri slovenski politiki od vlade 
speljati tako daleč, da so privolili v stavbo 
poslopja za slovensko  nemško gimnazijo v 
celjski okolici. Vlada je na to postavila v pro
račun zdaj že tretjekrat: „Za stavbo gimnazije 
z U D « j Celja: 10.000 K". Ta postojanka se 

je prvokrat vtihotapila za 1. 1903, drugokrat 
za 1. 1904; a v teh dveh letih pa sploh ni 
bilo radi obštrukcije proračunske obravnave. 
V kako prijetnem položaju bi se nahajali glede 
te zadeve Slovenci, če bi se ne bile vršile 
omenjena popolnoma nepotrebna in nesrečna 
pogajanja! 

Iz proračunskega odseka smo zvedeli, ko
liko naša državna polovica plačuje vsako leto 
za pokojnine svojih uradnikov. L. 1895 so 
znašale pokojnice 35 milijonov — danes pa 
znašajo že 68 milijonov. In pri tem položaju 
se zahteva, od neke strani, naj se službena 
leta uradnikom znižajo od 40 let na 35 let, 
pokojnine se njim pa naj pomnožijo! Še celo 
finančni minister dr. Kosel sam se je vprl — 
vsaj za zdaj — tej zahtevi. 


